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 Novembrový čas je spo-
jený s eschatológiou. Eschato-
lógia je teologická náuka, ktorá 
hovorí  o  posledných veciach 
človeka; teda o konci pozem-
ského života ,  súde,  účasti  na 
spoločenstve svätých, očistci  či 
večnom zatratení. Sú to témy, 
nad ktorými sa potrebujeme za-
mýšľať, sláviť ich v liturgii, aby 
mohli ďalej ovplyvniť náš život.
 November začína sviat-
kom Všetkých svätých .  Je  to 
sviatok tých, ktorí nás predišli 
do večnosti a majú istý veniec 
víťazstva a nebeskú blaženosť. 
Sú pre nás veľkou motiváciou 
a príkladom, aby sme ich na-
sledovali, pretože každý z nás 
niekam príde.  Robme všetko 
preto, aby sme raz patrili práve 
do tohto spoločenstva, lebo pre 
tento cieľ sme boli stvorení. Blí-
žime sa k nemu aj prejavovaním 
lásky voči tým, ktorí už nie sú 
medzi nami,  ale ešte nemôžu 
vidieť Božiu tvár. Je to úžasná 

príležitosť uvedomiť si, že lás-
ka je silnejšia ako smrť a že ide 
až za hrob. Ak niekto zomrie, 
ešte  všetko neskončilo.  Stále 
možno účinne milovať. Aká je 
to výhoda oproti neveriacim! 
 J e  s p r á v n e  u d r ž i a v a ť 
v  č i s t o t e  a  p o r i a d k u  h r o b y 
n a š i c h  b l í z kyc h ,  a l e  n e s t a č í 
to. Viera nám hovorí, aby sme 
urobili ešte niečo: prejavili lás-
ku modlitbou. Využime čas od 
prvého do ôsmeho novembra, 
keď môžeme za zosnulých pri 
splnení podmienok predpísa-
ných Cirkvou získať úplné od-
pustky pre duše v očistci. Tak 
veľmi to potrebujú. Možno na 
túto pomoc budeme odkázaní 
raz aj my. Ide o uvádzanie do 
života Ježišových slov: „Čokoľ-
vek ste urobili jednému z týchto 
mojich najmenších bratov, mne 
ste urobili.“ (Mt 25, 40) Myšlien-
ka konkrétneho prejavovania 
lásky voči blížnemu bude do-
minovať v závere cirkevného 
roka na slávnosť Krista Kráľa. 
Ona nám hovorí, akou vzácnou 
hodnotou je čas,  ktorý máme 
využiť na konanie dobra. Učí 
nás, že sebecké uzatváranie sa 
do seba vedie k večnej smrti. 
Konkrétne prejavovanie lásky 
voči Bohu a blížnym zase pri-
vádza do večného života. Nech 
je tento čas pre nás veľkou prí-
ležitosťou zamyslieť sa aj nad 
svojím životným štýlom. Aké 
sú to  skutky,  o  ktor ých Ježiš 
hovorí: Čokoľvek si urobil jed-
nému z týchto, mne si urobil? 
 Bratia a sestry,  prajem 
vám, aby sa slávenie nasledu-

júcich dní dotklo vášho srdca 
i  ž i v o t a .  Vy z d o b m e  n i e  i b a 
h r o b y,  a l e  a j  s e b a  p o s vä c u -
júcou milosťou a  obrátením . 
Potom sa na stretnutie s Kris-
t o m  a  s v o j i m i  b l í z k y m i  v o 
večnosti môžeme naozaj tešiť.

Dnes, keď pochovávame svo-
jich blízkych,
máme v srdci bolesť, ale sme 
si istí,
že neodišli do prázdna,
lež do večnosti, do krásna.

Dnes, keď pochovávame svo-
jich drahých,
je nám ľúto, veď opúšťajú naše 
prahy.
Ale láska ďalej v srdci horí.
Tá, ktorou spojení sme boli.

Oni neodišli ďaleko,
len pri Bohu sú bližšie.
Kiežby každý jeden z nás
do neba za nimi prišiel.

Tam do spoločenstva lásky,
kde slzy už netečú.
Kde na tvárach nie sú vrásky.
Kde slávia večnú nedeľu.
 

L á s k a  j e  s i l n e j š i a  a ko  s m r ť
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K o n č í  s a  ro k  s v ä t é h o  M a r t i n a

 Pomaly sa blíži koniec Roku sv. Mar-
tina, ktorý zvlášť prežívame v našej Spišskej 
diecéze. Záver nejakej udalosti je časom za-
myslenia, syntézy. Rok je dlhá doba, najmä keď 
sme na jeho začiatku. Akosi zázračne rýchlo 
ubehne a my sa nestačíme čudovať, že už pre-
šiel. Je tak namieste klásť si otázky, ako sme 
tento čas prežili, čomu sme venovali svoju po-
zornosť, kam sme upriamili svoje myšlienky. 
 V dnešnej Európe sme svedkami exis-
tencie násilia, útokov, zloby. Dnes sa už mož-
no ani toľko nebojuje ako kedysi, ale jednotli-
vé útoky na človeka, výbuch bômb v metropo-
lách Európy sú omnoho väčším nebezpečen-
stvom. Strácame istotu, bezpečie. Aj dnes sa 
pre kresťanstvo trpí a zomiera. Svätý Martin 
bol vojakom. Jeho povolanie a životopis za-
iste dobre poznáme. Čo je pre nás dôležité, je 
pochopiť jeho obrátenie a zbožnosť. Práve ona 
sa pre nás stala cudzou. Vojenskí vodcovia 
a nositelia moci v súčasnosti nehľadajú svoje 
šťastie u tohto svätca. Zbožnosť by mala byť 
hlboko vrytá v srdci každého nasledovníka 
svätého Martina. Verím, že tento rok bol prí-
ležitosťou k vyriešeniu vzťahov, zastaveniu 
kolotočov zdanlivo nezastaviteľných, odpus-
teniu, zabudnutiu na krivdy a najmä k tomu, 
aby sme boli Kristovými svedkami v rodine, 
na pracovisku, na verejnosti,  všade. Každý 
z nás vie, koľko položiek by bolo na zozna-
me, keby sme sa obrátili za minulými rokmi.  
 Prežívali sme Rok viery, Rok kňazov, 
Rok zasväteného života, Rok milosrdenstva. 
To všetko sa dialo na univerzálnej rovine. 
Rok sv. Martina sme slávili na úrovni parti-
kulárnej a to pri príležitosti 1700 rokov od 
jeho narodenia. Nám všetkým dobre známy 
profesor František Trstenský spomína, že ide 
o spätný pohľad, pohľad do prítomnosti a aj 
pohľad do budúcnosti identity našej diecézy. 
Hovorí o vtlačení tváre sv. Martina z Tours do 
identity Spišskej diecézy. Kiežby sa nám všet-
kým, ktorí sme sa snažili prežívať tento rok, 
podarilo byť nositeľmi odkazu tohto svätca! 
 Aký bude koniec Roka sv.  Martina , 
j e  n a  ro z h o d n u t í  ka ž d é h o  z  n á s .  Db a j m e 
o  to,  aby bol  pre  nás  pamätným .  Nech je 
príležitosťou na nový, nepopísaný list náš-
h o  ž i v o t a .  O t á z ka  z n i e ,  č i  s i  t o  b u d e m e 
môcť povedať aj  o pár rokov. Ak to tak te-
raz nevyzerá ,  nezúfajme,  ešte je  stále čas . 
Čas na zapamätanie, že to bol rok pre našu 
diecézu mimoriadne dôležitý.  Tento odkaz 
môžeme napĺňať aj kresťanskou solidaritou. 

 Zomrelého freiburského historika Kar-
la S. Franka sa raz pýtali, čo pokladá za najviac 
nasledovaniahodné z Martinovej zázračnosti. 
Odpovedal:  „V jeho srdci boli len dobrota, 
pokoj a milosrdenstvo.“ Pouvažujme nad tým, 
ako môžeme pomôcť ľuďom, o ktorých vieme, 
že sú v núdzi ,  ako môžeme prejaviť  svoju 
ľudskú a kresťanskú solidaritu, ako budeme 
prakticky žiť svoj život v línii  sv.  Martina.  
 „Blažený veľkňaz, ktorý z celej duše 
miloval Krista Kráľa a nezľakol sa ani svet-
skej moci! Presvätá duša, ktorej sa nedotkol 
m e č  p r e n a s l e d o v a t e ľ a ,  a  p r e d s a  n e s t r a -
t i l a  p a l m u  m u če n í c t va ! “  O r o d u j  z a  n á s !

Roman Vitko
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ko n t a k t  s  K r i s t o m  v  a d o r á c i i
 F r a n t i š e k  B e b k o  p o c h á d z a  z  m a l e j 
d e d i n ky  H ro m o š  n e ď a l e ko  S t a re j  Ľu b o v n e . 
J e  k ň a z o m  d e s a ť  ro ko v  a  z a  t e n  č a s  b o l  u ž 
v piatich farnostiach. Jeho služba v Poprade je 
však špecif ická:  pôsobí ako duchovný správ-
ca tunajšej  nemocnice a zároveň je rektorom 
nemocničnej kaplnky Božieho milosrdenstva. 

P á n  k a p l á n ,  k t o  v á s  n a j v i a c  o v p l y v -
n i l  p r i  z v a ž o v a n í  k ň a z s k é h o  p o v o l a n i a ?
Boli to moji rodičia, ktorí pravidelne chodieva-
li na sväté omše. Oslovil ma ich príklad a tiež 
svedectvo kňaza, ktorý prišiel do našej farnosti. 
Bol mladý a zapálený pre službu. Obdivoval som 
ho, pretože v mladom veku dokázal urobiť pre 
farnosť mnoho vecí. Bolo to pre mňa motivujúce 
a povzbudivé. 

Svätý Ján Pavol II. vnímal svoje kňazstvo ako dar 
a tajomstvo. Čím je vaše kňazstvo pre vás?
Povedal by som tri veci: služba, obeta a modlitba. 
Bez modlitby nedokážeme slúžiť .  Kňazstvo je 
vždy späté s obetou a aby sme vytrvali, je potreb-
ná modlitba. To je naša misia a poslanie. Tieto tri 
veci sú s kňazským životom nerozlučiteľne späté.

Pastorácia v nemocnici má určite svoje špecifiká. 
Ako vyzerá?
Príďte sa pozrieť a uvidíte (úsmev). Špecifická je 
práve služba chorým a tým, ktorí to najviac potre-
bujú. Nemám na mysli len to, že ich vyspovedám, 
prinesiem im sväté prijímanie alebo udelím po-
mazanie chorých, ale aj rozhovor a ak potrebujú 
v niečom pomôcť, som ochotný. Mojou povinnos-
ťou je byť s chorým – to je priorita - sprevádzať 
ho, rozprávať sa s ním, chápať ho v jeho bolesti 
a utrpení, modliť sa s ním, slúžiť. Je potrebné, aby 
vnímal, že kňaz je tu pre neho a že mu rozumie.  

V čom je podľa vás pastorácia v nemocnici na-
máhavejšia ako bežná pastorácia vo farnosti? 

Ide o špeciálnu pastoráciu,  ktorá si  vyžaduje 
byť vždy k dispozícii a vnímať chorého človeka 
ako toho, ktorý nám môže cez svoje utrpenie 
veľa dať, ale aj veľa povedať. Možno si položíme 
otázky: Ako žijem ja? Ako by som ja niesol ten-
to kríž? Ako by som sa ja vyrovnal s chorobou? 
Bol som aj v bežnej pastorácii,  tak to môžem 
porovnať. Pastorácia v nemocnici je oveľa na-
máhavejšia práve kvôli službe chorým. Vedieť 
ich správne povzbudiť a vniesť do ich života 
nádej je vec veľmi zodpovedná. Dôležité je aj 
sprevádzanie chorého počas hospitalizácie a ak 
sa dá, aj jeho blízkych, ktorí sú pri jeho lôžku.

Denne sa stretávate s chorobami, vidíte ľudí tr-
pieť, zomierať. Viete sa odosobniť?
Myslím si, že áno, aj keď je to dosť ťažké, lebo 
každý život nám niečo dáva a ukazuje a záro-
veň v nás niečo zanecháva. Veľmi mi pomáha 
osobná modlitba a kontakt s Kristom v adorácii.

Ako vnímajú pacienti kňaza v nemocnici?
Ako ktorí a ako kde. Myslím si, že niektorí sa 
boja, iní ho zase prijímajú s radosťou. Nedáv-
no som bol na jednom oddelení, kde ležal muž 
s ťažkou diagnózou. Jeho manželka mi povedala 
o jeho stave, no problém bol v tom, že už viac 
rokov nebol na svätej spovedi. Keď som vstúpil 
do izby a videl,  že som kňaz, jeho prvé slová 
zneli: „Potrebujem vašu pomoc a posilu.“ Prijal 
sviatosť zmierenia, pomazanie chorých a Eucha-
ristiu so slzami v očiach. Toto je pre mňa impulz, 
keď môžem pomáhať  ľuďom ,  ktorí  sú  chorí .

Čo je najťažšie a čo najkrajšie na vašej službe?
Najť ažš ie  je  as i  to ,  keď chor ý  nechce  pr i ja ť 
sviatosti ,  a  pritom je  veriaci ,  len má strach. 
Alebo keď človek zomiera a vy stojíte pri jeho 
lôžku a v tichosti sa modlíte. Najkrajšie je, keď 
chor ý človek prežíva radosť  vo svojom kríži 
a ukazuje aj mne, ako sa nesie kríž s Kristom.

A čo vaše záľuby? Ako „ dobíjate batérie“?
Možno by ste čakali, že vám vymenujem názvy 
kníh, ktoré čítam, ale na to nemám veľa času. No 
sem-tam určite siahnem aj po knihe. Keď som pri-
šiel do nemocnice, jeden pán sa mi prihovoril slo-
vami, že som vraj športovec (smiech). Odpovedal 
som, že som bol. Ale aj dnes si rád zahrám futbal, 
bedminton či iné športy. V obľube mám chode-
nie do hôr, kde môžem načerpávať a ventilovať. 

Lenka Horáková

V p a s t o r á c i i  c h o r ý c h  m u  p o m á h a
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 Kostol  sv.  Egídia –  najstaršia a jedna 
z najvzácnejších kultúrno-historických pamia-
tok Popradu. Až do 50. rokov farský kostol, hoci 
už od roku 1942 sa hlavná pozornosť sústreďo-
vala na práve dokončený Kostol Sedembolestnej 
Panny Márie.  Zlý stav Kostola sv.  Egídia bol 
dôvodom na jeho zatvorenie začiatkom 50. 
rokov. Pre verejnosť a bohoslužobné účely bol 
opäť otvorený až v roku 1998, hoci ešte pred 
rokom 1989 sa hovorilo o zriadení múzea, resp. 
expozície bohoslužobných predmetov. Už v 60. 
rokoch sa začalo s opravami kostola. Bohužiaľ, 
pri stavebných prácach sa poškodili aj niektoré 
nástenné maľby, ktoré sa v kostole objavili. Po-
trebné bolo kostol najskôr staticky zabezpečiť, 
neskôr prišli na rad ďalšie opravy. Celé to trvalo 
niekoľko desiatok rokov. Ako posledné prišli 
na rad vzácne fresky, ktoré sa našli v interiéri 
kostola. Až po tejto záverečnej fáze obnovy bol 
kostol znovu posvätený a daný do užívania.
 Zub času, ale i kvalita rekonštrukčných 
prác sa však už podpísali na stave kostola. Mo-
mentálne najväčším problémom, ktorý trápi 
kostol,  je vlhkosť.  Tá sa negatívne podpisuje 
napríklad aj na stave organa, ktorý je tu len 
od roku 2008. „Prečistili sme odtokové kanály 
dažďovej vody. Ešte to budeme musieť dokončiť, 
pretože štyri zvody nie sú zaústené do kanali-
zácie, čo spôsobuje problémy. Ešte do konca 
roka budeme musieť osekať cementovú omiet-
ku po obvode celého kostola, ktorá prakticky 
hermeticky uzatvára kostol a vlhkosť sa drží 
vo vnútri ,“  uviedol dekan Ondrej Borsík .  Po 
odstránení omietky približne do výšky dvoch 
metrov bude kostol zrejme najbližšie dva roky 
schnúť. Až následne bude možné urobiť nové 
omietky. „Zároveň riešime kúrenie v kostole, 
ktoré by pomohlo vyriešiť problém s vlhkosťou. 
To sa nám podarí asi až na budúci rok. Uvidí-
me, ako pomôžu tieto opatrenia,“ dodal dekan.
V hre je stále aj alternatíva, že bude potreb-
né obkopať  celý  kostol  a  vybudovať  odvet-
ranie  a  odvedenie  vody od múrov kostola . 
„Do kostola minimálne dvadsať rokov tieklo. 
Voda nebola odvedená do kanalizácie,  ktorá 
bola urobená ešte asi  v  80.  rokoch a za ten 
čas zrejme nebola vôbec čistená. Vo zvodoch 
bolo blato, na niektorých miestach boli roz-
trhnuté  a  všetko zo  s trechy t ieklo  na  múr. 
Teraz to opravujeme,“ doplnil Ondrej Borsík.
 V blízkej budúcnosti bude potrebná aj 
výmena strechy na lodi a presbytériu kostola, 
ktorá je z dreveného šindľa. „Strechu chceme 
riešiť tiež. Otázka je či drevený šindeľ alebo 
meď. Meď by bola tiež vyhovujúca k takejto 

stavbe. Obe krytiny sú drahé. Ak by sme mali 
peniaze, tak už včera bolo neskoro,“ priblížil 
stav strechy Kostola sv. Egídia Ondrej Borsík.
Ná ro d n o u  ku l t ú r n o u  p a m i a t ko u  n i e  j e  l e n 
samotný Kostol sv. Egídia, ale aj jeho okolie, 
vrátane oplotenia .  „ Konečná podoba by po 
p o t re b ných  o p ravá ch  m a l a  v yz e ra ť  t a k ,  ž e 
kostol bude mať novú strechu, novú omietku. 
Opraviť by sa mal aj okolitý chodník, ktorý je 
už rozsypaný. Zrezať a upraviť by sa mali aj 
stromy, aby to nebolo také živelné, a v koneč-
nej fáze by sa malo urobiť nočné osvetlenie,“ 
povedal Ondrej Borsík. Nevyhnutnosťou bude 
aj oprava oplotenia,  ktoré je už tiež v nevy-
hovujúcom stave. Všetky práce na kostole sa 
musia  konzultovať  s  Pamiatkovým úradom.
 Jednou zo základných podmienok na 
akékoľvek práce sú financie. Tie chce farnosť zís-
kať nielen z milodarov, ale pokúša sa zapojiť aj 
do rôznych grantových a dotačných programov.
Kostol  sv.  Egídia z  13.  storočia sa často po-
užíva ako jedno z lákadiel pre návštevníkov 
Po p ra d u .  S t o j í  t u  a ko  d e d i čs tvo  p o  n a š i ch 
p r e d k o c h .  J e  a j  n a š o u  p o v i n n o s ť o u ,  a b y 
s m e  h o  s v o j i m  n a s l e d o v n í k o m  o d o v z d a l i 
v čo najlepšom stave, aby mohli byť na neho 
pyšní nielen veriaci,  ale všetci Popradčania.

Rastislav Ovšonka

E g í d i u s  s i  v y ž a d u j e  n a š u  s t a ro s t l i v o s ť



 Predposledný prázdninový týždeň sme 
dopriali  deťom z našej  farnosti ,  ale aj  z  oko-
lia tábor LAST TIME. Namierili  sme si  to do 
Liptovskej Štiavnice. Spod Tatier sme dorazili 
do  juhozápadnej  čast i  Liptovskej  kot l iny.  Z 
pohodlia svojich domovov, kde majú deti  te-
levízor,  počítač,  tablet či mobil sme prišli  do 
tábora ,  kde sme sa  týchto slast í  dobrovoľne 
nasilu vzdali. Prečo? Aby sme zažili niečo kraj-
šie a oddýchli  si  od sveta plného informácií .
 Téma tábora znela Cesta z otroctva do 
zasľúbenej zeme. Stali sme sa na začiatku Izrae-
litmi - otrokmi, ktorí musia prežiť únavu, hlad 
po náročnej túre, strach z nočnej hry a pravidiel 
od animátorov - egyptských dozorcov. Spoloč-
ne sme spoznávali život a osobu Mojžiša, jeho 
slabosti, ale aj jeho veľkú vieru, keď prechádzal 
s  izraelským ľudom cez  Čer vené more .  Det i 
v tábore taktiež spoznali desať egyptských rán 
a už po piatej rane nechápali postoj faraóna, pre-
tože mnohé z nich sa do tejto situácie dokázali 
naozaj vžiť. Na ceste do zasľúbenej zeme hľadali 
na púšti mannu a mali z nej veľkú radosť. Okrem 

toho sme zažili veľa zábavy, radosti, nechýbala 
ani pravidelná svätá omša, modlitba svätého ru-
ženca, piesne a nezabudnuteľné rozcvičky v po-
dobe eRko tancov. Veľmi pekne ďakujem kapláno-
vi Matúšovi Knižackému za jeho otvorené srdce 
a každú pomoc pri organizácii tábora. Vďaka patrí aj 
animátorom za ich službu a túžbu venovať sa deťom.

Zdenka Hertelyová

C e s t a  d o  z a s ľ ú b e n e j  z e m e

P o p r a d s ké  d e t i  p u t o v a l i  d o  L e v o č e
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 Deti,  ktoré v máji prvý-
k rá t  p r i j a l i  E u c h a r i s t i u ,  z a -
vŕši l i  letné prázdniny púťou 
na Mariánsku horu v Levoči , 
ktorá bola akýmsi poďakova-
ním za celoročnú prípravu a za 
milosti ,  ktoré v tejto sviatosti 
dostali .  Púť sa konala posled-
nú prázdninovú sobotu a bola 
u rče n á  n i e l e n  d e ť o m ,  a l e  a j 
ich rodičom, aby sa spoločne 
povzbudili  vo viere a mohli ju 

tak žiť  vo svojich rodinách. 
 Okre m  Levo če  n avš t í -
vili  aj  dominantu Spiša – Spiš-
s k ý  h ra d ,  k t o r ý  i c h  n a p r i e k 
nepriaznivým predpovediam 
privítal  pekným počasím. Na-
sledovala samotná prehliadka, 
počas  ktorej  s i  deti  vypočuli 
rôzne legendy a zaujímavosti , 
ktoré sa k hradu viažu.  
 Ďalš ia  cesta  už  viedla 
d o  L e v o č e .  Ď a k o v n ú  s v ä t ú 

omšu v  Bazi l ike  Navšt ívenia 
Pa n n y  M á r i e  n a  M a r i á n s k e j 
hore slúžil  popradský kaplán 
M a t ú š  Kn i ž a c k ý.  Vo  s v o j o m 
príhovore  zdôraznil  potrebu 
n e u s t á l e h o  z a s vä c o va n i a  s a 
Panne Mári i .  Tiež  v yzdvihol 
dar viery, s  ktorým sme povin-
ní  del i ť  sa  s  druhými ľuďmi, 
a najmä službu blížnym podľa 
vzoru nebeskej  Matky,  ktorá 
naplnená Duchom Svätým išla 
v ústrety Alžbete, aby jej slúžila.
 „Cieľom púte bolo,  aby 
deti  svoju vieru žili  ďalej ,  aby 
sa  ich vzťah s  Bohom nepre-
s t a l  f o r m ova ť ,“  h ovo r í  Lu c i a 
R e ľ o v s k á ,  k t o r á  v o  f a r n o s t i 
p o m á h a  s  p r í p ravo u  d e t í  n a 
pr vé sväté  pri j ímanie.  Púť  je 
jednou z možností ,  ako Bohu 
obetovať niečo zo seba.  A on 
to určite všetkým účastníkom 
niekoľkonásobne odplatí .  

Lenka Horáková



 „Ó, Mária,  matka naša,  ó,  ty Sedembo-
lestná, my sme tebe za bolesti vždy povďační zo 
srdca,“ znelo z úst veriacich, ktorí sa spoločne 
ako jedna rodina zjednotili pri slávení farskej 
odpustovej slávnosti 15. septembra 2017. Krás-
ne slnečné ráno privítalo Popradčanov aj hostí 
z okolia, ktorí si prišli uctiť Sedembolestnú Pannu 
Máriu, patrónku našej farnosti. Pred samotnou 
odpustovou slávnosťou sme sa spoločne pripra-
vovali účasťou na duchovnej obnove, kde sme sa 
spoločne modlili a mali možnosť vypočuť si hod-
notné zamyslenia z úst našich, ale aj pozvaných 
kňazov. 14. septembra sme sa zúčastnili na sláv-
nostnej vigílii, ktorú celebroval biskup Rožňav-
skej diecézy Mons. Stanislav Stolárik. Vo svojom 
príhovore zdôraznil mariánsku úctu. Po svätej 
omši si veriaci mohli pozrieť krásne predstavenie 
o Fatime v podaní mladých z Liptovskej Tepličky.
 V  d e ň  s a m o t n e j  s l áv n o s t i  ce l e b ro va l 
svätú omšu František Reguly, farár z Tvrdošína, 
a spolu s ním koncelebrovalo viacero kňazov 
z  Popradu i  okolia .  S i lným momentom bolo 

zasvätenie farnosti a mesta Panne Márii, ktoré 
nasledovalo v závere svätej omše. Kňazi spoločne 
kľačali pred oltárom a s pokorou v srdci prosili za 
nás i za seba. Zasvätenie je veľmi vážna vec, ním 
sa priamo dávame do srdca Matky Božej. Ona nás 
chráni ako matka svoje deti a ukazuje nám cestu 
k Ježišovi, keď zablúdime. Nezabudnime na to!

Patrícia Bujňáková

S l á v i l i  s m e  o d p u s t  S e d e m b o l e s t n e j  P a n n y M á r i e

P r v ý  s e p t e m b ro v ý  d e ň  p a t r i l  o s l a v á m  s v ä t é h o  E g í d i a

K e ď  s a  s t re t n ú  s t a r š í  s  m l a d š í m i ,  v ž d y  s i  m a j ú  č o  o d o v z d a ť

 Mohli by sme povedať, že september je 
mesiac,  ktor ý patrí  nám Popradčanom. Hneď  
v prvý deň totiž slávime sviatok patróna náš-
ho mesta - svätého Egídia. Nebolo to inak ani 
tento rok. Spoločne sme sa stretli  na námestí 
a  s l á v i l i  o d p u s t o v ú  s l á v n o s ť .  H l a v n ý m  c e -
lebrantom bol  popradský dekan Ondrej  Bor-
s í k .  Svätá  omša bola  vyvrcholením Dní  svä-
t é h o  E g í d i a ,  kt o ré  z o rg a n i z ova l o  m e s t o  Po-
prad. Na svätej omši sa zúčastnili zástupcovia 
a  poslanci  nášho mesta .  Každý si  mohol  od-
n i e s ť  p o s o l s t v o  o d p u s t e n i a  a  o t v o r i ť  s v o j e 
srdce pre Ježiša ,  s  ktor ým dokážeme všetko.

Patrícia Bujňáková

 To sa stalo, keď v hlave pána dekana skrsla myšlienka pozvať veľký a už dlho pôsobiaci spe-
vácky zbor zo Spišskej Novej Vsi. Mnohí možno neviete, že predtým, než prišiel do Popradu, bol 
kaplánom práve v tomto meste. A nakoľko prvá kaplánka je pre kňazov zároveň aj „prvou láskou“, 
pozval tento spevokol k nám, aby nám nielen spríjemnil liturgiu krásnym spevom, ale aj po svätej 
omši pripravil krátky koncert. Pre popradský zbor Dolorosa to bolo veľkou inšpiráciu. Po svätej 
omši na všetkých spevákov a hudobníkov čakalo príjemné posedenie v saleziánskom oratku. Bolo 
nás okolo deväťdesiat, ale nie nadarmo sa hovorí, že dobrých ľudí sa všade veľa zmestí. A ja dodá-
vam, že spevákov ešte viac. Chceme poďakovať všetkým, čo z nášho a spišskonovoveského zboru 
vytvorili nové spoločenstvo, ktoré sa spolu zabávalo do neskorého večera. Bola to nádherná akcia 
a veríme, že sa stane tradíciou. 

Patrícia Bujňáková
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 Narodil som sa 12. júla 1982 a vyrastal 
som v oravskej  dedine Nižná.  Ďakujem Pánu 
Bohu za to, že mi daroval starostlivých rodičov, 
ktorí  ma k nemu viedli  najmä osobným sve-
dectvom. Rovnako som vďačný za možnosť už 
od malička spoznávať kňazov, ktorí brali svoje 
povolanie vážne a ukázali  mi,  že kňazstvo sa 
dá žiť  aj  veľmi pekným i dobrodružným spô-
sobom. Azda aj preto ma už od detstva sprevá-
dzala myšlienka vybrať si práve toto povolanie. 
 Bezprostredne po prvom svätom prijí -
maní som veľmi intenzívne pocítil  túžbu stať 
sa kňazom. Tento zážitok sa mi navždy vryl do 
pamäti. Napriek tomu som zažil chvíle, keď som 
bol rozhodnutý ísť úplne iným smerom. Túžil 
som založiť si rodinu a mať veľa detí. Počas štúdia 
na gymnáziu som rozmýšľal, že sa stanem leká-
rom, ale priťahovala ma aj vedecká dráha, hlavne 
štúdium matematiky a fyziky. No túžba stať sa 
kňazom sa v mojom vedomí stále vynárala zno-
va a znova. Po dlhých modlitbách a duchovnom 
rozlišovaní pohnútok som napokon nadobudol 

morálnu istotu, že táto túžba je autentická, t .j. 
vzbudená Bohom, a tak som sa rok po ukončení 
Gymnázia Martina Hattalu v Trstenej prihlásil 
do kňazského seminára v Spišskom Podhradí. 
 Kňazskú vysviacku som prijal v roku 2007 
a mojou „prvou láskou“ sa stala farnosť Ružombe-
rok, kde som pôsobil ako kaplán dva roky. Potom 
som mal možnosť pracovať na viacerých miestach 
a v rôznych pozíciách. Bol som špirituálom pre 
študentov sociálnej  práce,  výpomocným du-
chovným v Poľanovciach, v Spišskej Kapitule 
a riaditeľom Katolíckeho biblického diela vo Svite. 
 Svoje teologické poznatky som si mohol 
rozšíriť  počas postgraduálneho štúdia ,  ktoré 
som absolvoval čiastočne na Teologickej fakulte 
v Košiciach a čiastočne na Philosofisch-theo-
logische Hochschule Sankt-Georgen vo Frank-
furte nad Mohanom. Moja posledná zastávka 
pred príchodom do Popradu bola na dolnom 
Liptove, kde som bol päť rokov školským kap-
lánom na Gymnáziu sv. Andreja v Ružomber-
ku  a  v ý p o m o c ný m  d u c h o v ný m  v  Če r n o v e j .   
Od 1 .  júla  2017 som ustanovený za  školské-
ho kaplána na Cirkevnej spojenej škole v Po-
prade a za výpomocného kaplána v Poprade. 
 Uve d o m u j e m  s i ,  ž e  a k  ch ce m  p r i  v y -
konávaní kňazského povolania horieť a nevy-
horieť ,  potrebujem nielen kvalitný duchovný 
ž i v o t ,  k ň a z s ké  b ra t s ké  s p o l o če n s t v o ,  a l e  a j 
chví le  oddychu.  Na novom pôsobisku sa  te -
š ím z  bl ízkost i  Tatier,  pretože veľmi  rád re -
l a xu j e m  p ráve  v  p r í ro d e .  K  m o j i m  z á ľ u b á m 
totiž patrí  predovšetkým vysokohorská turis -
tika, skialpinizmus,  horolezectvo a cyklistika. 
 Ke ď  h o d n o t í m  ú l o hy,  kt o ré  m i  d o t e -
raz Boh zveril  prostredníctvom otca biskupa, 
pr ichádzajú  mi  na  myseľ  s lová  žalmu:  „Čím 
s a  o dv ď a č í m  Pá n o v i  z a  vš e t ko,  čo  m i  d a l ? “ 
( Ž  1 1 6 ,  1 2 )  Uve d o m u j e m  s i ,  ž e  h o c i  n e b o l i 
vždy jednoduché a bezproblémové, zažil som 
p r i  i c h  p l n e n í  a j  v e ľ a  k rá s ny c h  m o m e n t o v 
a priniesli mi veľké obohatenie. Verím, že vý-
nimkou nebude ani moje pôsobenie vo farnosti 
a na cirkevnej škole. Už teraz sa teším na všetko, 
čo mi tu dobrý Pán Boh pripravil, a modlím sa, aby 
som aj ja dokázal byť prínosom pre vás všetkých.
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P re d s t a v u j e m e
n o v ý c h  k a p l á n o v

P e t e r  Ná k a č k a
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P re d s t a v u j e m e
n o v ý c h  k a p l á n o v

M á r i o  B re z ň a n

 
 Narodil som sa 19. júna 1989 v Ružom-
berku. Pokrstený som bol v Liptovských Sliačoch, 
ktoré sú zároveň aj mojou rodnou farnosťou. 
Tu som navštevoval  základnú školu a  po jej 
skončení som pokračoval na Strednom odbor-
nom učilišti v Ružomberku v odbore stolár. Na 
nadstavbové štúdium som dochádzal do Turian.
 Po skončení školy som pracoval necelý 
rok na výrobe nízkoenergetických domov a dre-
veníc ako CNC-operátor. Ďalej som sa venoval 
záhradnej architektúre a následne som začal 
v našej obci pracovať ako asistent starostu. Tak-
tiež som rád trávil čas s mladými, s ktorými sme 
vytvorili  modlitbové spoločenstvo s  názvom 
Srdce Leva. Organizovali sme množstvo akcií pre 
našu farnosť, ako napríklad Kinderfest, 72 hodín 
bez kompromisu ( cieľom bolo zapojiť mladých 
ľudí do potrebných prác v našej obci); 24-hodi-
nové adorácie, na ktorých sme sa modlili za rôz-

ne potreby našej farnosti; rôzne víkendové obno-
vy a iné. Chceli sme zároveň vytvoriť aj priestor 
na neformálne stretnutie pre ostatných mladých 
ľudí, a tak sme si s podporou nášho vtedajšieho 
starostu, obecného zastupiteľstva a ďalších spon-
zorov prerobili starú krčmu na novú klubovňu. 
V týchto priestoroch sme neskôr organizovali 
rôzne tematické programy a využívali sme ich 
na budovanie vzťahov. Vďaka týmto aktivitám 
som prakticky nepoznal, čo znamená nudiť sa. 
 Ke ď  s a  s  o d s t u p o m  ča s u  p o z e rá m  n a 
toto obdobie, hodnotím ho ako veľmi plodné, 
pretože  som mohol spoznávať a rozvíjať svoje 
talenty, ktoré mi Boh dal pre službu druhým. 
Formáciou, za ktorú som veľmi vďačný, bola pre 
mňa aj dvojročná Diecézna animátorská škola vo 
Važci a potom Škola animátorského sprevádza-
nia. Tam som mal možnosť stretnúť množstvo 
zapálených ľudí z rôznych farností našej diecézy. 
 Medzi moje záľuby patrí  šport ,  najmä 
hokej, f lorbal, volejbal, turistika a cestovanie. 
Popri všetkých týchto aktivitách som zároveň 
pociťoval aj povolanie do kňazskej služby, na 
kt o ré  s o m  o d p ove d a l  p o d a n í m  s i  p r i h l á šky 
do nášho diecézneho seminára.  Zároveň som 
vďačný aj za podporu mojej rodiny, ktorá mi 
nikdy nechýbala. V školskom roku 2010/2011 
som začal svoje štúdium a zároveň aj formáciu 
v Kňazskom seminári  biskupa Jána Vojtaššá-
ka v Spišskej Kapitule, kde som sa šesť rokov 
pripravoval. Bolo to krásne obdobie, kde sme 
mali dostatok času na modlitbu, formáciu a vy-
tváranie vzácnych priateľstiev. Otec biskup mi 
tohto roku v júni oznámil, že dostávam dekrét 
do farnosti Poprad, a tak sa moja životná cesta 
začala spájať aj s vašou farnosťou. Verím, že tu 
budem s vašou pomocou užitočný a budeme 
môcť spoločne ešte viac poznávať toho, ktorý 
nás tak veľmi miluje, že za nás položil svoj život.
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Us m i e v a š  s a ,  ke ď  p l a č e š ?
 Posledné týždne sme mali možnosť viac-
krát upierať svoj duchovný zrak na našu nebeskú 
mamu. Dňa 15. septembra sme si pripomenuli 
patrónku Slovenska –  Sedembolestnú Pannu 
Máriu ,13.  októbra sme oslávi l i  100.  výročie 
posledného fatimského zjavenia a celý október 
sme si zase pripomínali Ružencovú Pannu Má-
riu. Keďže farnosť Poprad má osobitný vzťah 
k Panne Márii  Sedembolestnej ,  nakoľko prá-
ve  je j  je  zasvätený náš  farský  kostol ,  vš im -
n i m e  s i  j e d n u  d ô l e ž i t ú  p ra v d u ,  k t o r ú  n á s 
u č í  Pa n n a  M á r i a  t ý m ,  ž e  p r i j a l a  u t r p e n i e .      
 V istom príbehu išiel jeden malý chlapec 
so sestrou okolo sochy Sedembolestnej.  Chlapec 
sa na ňu zadíval a spýtal sa: „Kto je to?“ Sestra 
odpovedala:  „To je Mária,  drží mŕtveho syna 
Ježiša a plače.“ Chlapec bol zvedavý a pýtal sa 
ďalej: „ A prečo sa usmieva, keď plače?“ Dievča 
mu múdro odpovedalo:  „To preto,  lebo trpí 
s láskou.“ Nato sa jej chlapček spýtal: „ A ty keď 
plačeš, tiež sa vieš usmievať?“ 
 Pravá láska je čosi veľmi zvláštne. Mohli 
by sme ju definovať ako bolestivé šťastie alebo 
ako obrovskú radosť, ktorá poriadne bolí. Pravá 
láska spôsobuje, že sa človek usmieva i plače 
zároveň. Má moc spájať tieto takmer nezluči-
teľné skutočnosti. Ak rodič miluje svoje dieťa, 
prežíva radosť, no aj trpí, ak sa dieťaťu nedarí 
v škole,  keď je choré a podobne. Kňaz, ktorý 
miluje svojich veriacich, je vnútorne naplnený, 

no súčasne trpí, keď vidí, ako sa mnohí vzďaľujú 
od Boha a ohrozujú svoje časné i večné šťastie. 
Dvaja zaľúbení trpia, keď nemôžu byť spolu, keď 
sa boja o svoj vzťah, o toho druhého...
 Zdá sa,  že jeden z problémov dnešnej 
doby je,  že pribúda ľudí,  ktorí chcú prežívať 
lásku bez bolesti. Vstupujú do vzťahov a pýta-
jú sa, koľko príjemna z nich vyťažia. Hovoria 
o voľných zväzkoch, pričom pod týmto pojmom 
myslia akési zvláštne vzťahy, ktoré by odstrá-
nili nudu, vyvolávali zmyslové zážitky, citové 
naplnenie, ale nikoho by k ničomu nezaväzo-
vali a dali by sa ukončiť v okamihu, v ktorom 
by začali byť nepohodlné. Lenže takýto postoj 
je egoizmus, ktorý sa na lásku ani nepodobá.  
 Lekár sa pýta pacienta pred zákrokom: 
„Viete počítať?“ „ Áno,“ odpovedá pacient. „Tak 
počítajte s tým, že to bude bolieť.“  Kristus, ktorý 
prišiel na zem liečiť ľudskú lásku, nás rôznym 
spôsobom upozorňuje: „Počítaj s tým, že pravá 
láska ťa bude bolieť.“ Láska a kríž tvoria tu na 
zemi nerozlučnú dvojicu. Ktosi múdry povedal: 
Lásku bez kríža nenájdeš a kríž bez lásky neune-
sieš. Bolesť prameniaca z lásky je však naskrz 
pozitívna, je liečivá. Nebojme sa jej. Uzdravuje 
svet i nás od sebectva. Učme sa teda od našej 
patrónky Sedembolestnej Panny Márie usmievať 
sa, keď plačeme. 

Peter Nákačka



Sviatok Všetkých svätých
 Korene sviatku Všetkých svätých siaha-
jú do východnej cirkvi,  kde sa od 4.  storočia 
v okruhu Veľkej noci slávila pamiatka všetkých 
mučeníkov. Tento zvyk sa v byzantskej liturgii 
zachoval až dodnes – je to nedeľa po Turícach. 
V rímskej tradícii sa presadil tento sviatok na 
13.mája, kde sa slávilo posvätenie Panteónu na 
Baziliku Panny Márie a všetkých mučeníkov. 
Dnešný sviatok, ktorý si pripomíname 1. novem-
bra, sa začal sláviť najskôr v 8. storočí v Anglicku 
a v Írsku a v 9. storočí ho prevzala celá Európa. 
Teológia tohto sviatku vyzdvihuje Krista, ktorý 
je v centre bohoslužobného zhromaždenia veria-
cich, kde sú prítomní aj jeho svätí ako oslávené 
údy tohto tajomného tela. Práve v ich živote vní-
mame ovocie a svedectvo Kristovej milosti, preto 
je kult svätých kultom Krista a tento sviatok má 
veľkonočnú povahu. Modlitby tohto dňa nám 
ukazujú, že nejde len o deň kanonizovaných svä-
tých, ale o všetkých bratov a sestry, ktorí už došli 
do cieľa svojej pozemskej púte. Liturgia svätej 
omše v nich vidí orodovníkov a príklad na našej 
ceste životom (porov. prefáciu z tohto sviatku).

Spomienka na verných zosnulých 
 Spomienku na zosnulých si Cirkev zacho-
vala od svojho založenia. Tento vzťah sa ukazuje už 
v rímskom slávení Parentalia, kde sa spomínalo 
na smrť apoštolov Petra a Pavla. Pri tejto spo-
mienke sa nechávala pri  stole voľná stolička 
(katedra). Od 2. storočia existujú svedectvá, že 
pri takejto spomienke na zosnulých sa modlili za 
ich duše. Tieto modlitby boli spojené so sláve-
ním Eucharistie. Medzi spomienkové dni patrili 
predovšetkým 3. ,  7. ,  30. ,  40.  deň po pohrebe 
a  deň výročia  smrti .  V 7.  s toročí  predpisuje 
sv.  Izidor Sevilský pre svojich mníchov,  aby 
slávili Eucharistiu za zomrelých deň po Turí-
cach. Spomienka, ako ju poznáme dnes, vznikla 
2. novembra 998. Opát Odilo z Cluny ustanovil 
tento deň pre všetky svoje kláštory. To sa neskôr 
prijalo do celej západnej cirkvi. Tento deň je špe-
cifický tým, že každý kňaz môže slúžiť tri sväté 
omše. Indult ( dovolenie) bol najskôr udelený 

v 15. storočí pre dominikánov vo Valencii, potom 
v 18. storočí pre všetkých kňazov Španielska, 
Portugalska a Južnej Ameriky. Až pápež Benedikt 
XV. ( pontifikát od roku 1914 – 1922) rozšíril 
toto privilégium na celú Cirkev. Tiež je zvykom 
vykonávať pobožnosti na cintorínoch, pričom 
sa kropia hroby svätenou vodou (symbol života) 
a zapaľujú sa na nich sviece.    
 
Odpustky 
 V  t i e t o  d n i  m ô ž e m e  z í ska ť  o d p u s t ky 
v prospech zosnulých. 
1. Veriaci, ktorý v deň Spomienky na všetkých 
verných zosnulých (2 .11 . )  nábožne navšt ívi 
kostol alebo kaplnku a pomodlí sa Modlitbu 
Pána (Otče náš) a urobí vyznanie viery, môže 
získať pri splnení ostatných podmienok (svätá 
spoveď, sväté prijímanie a vylúčenie pripúta-
nosti k hriechu, aj ľahkému) úplné odpustky. 
2 .  Ve r i a c i ,  kt o r ý  n á b o ž n e  n avš t ívi  c i n t o r í n 
a aspoň mysľou sa pomodlí za zosnulých, môže 
získať odpustky,  ktoré možno privlastniť  iba 
dušiam v očistci ,  raz  denne od 1 .  do 8 .  no-
vembra. Aj tu treba splniť ostatné podmienky. 
                                                                                                                       

 Peter Matis

Bibliografia:
BERGER, Rupert. Liturgický slovník.

Praha: Vyšehrad, 2008
Rímsky misál. Vatikán: Typis Polyglotis

Vaticanis, 1981.
Direktórium A. D. 2017. Trnava: SSV, 2016
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Prežívame dušičkové obdobie,  počas ktorého sa modlievame za našich zosnulých.  Priblížme 
si  teda v krátkosti  históriu dvoch sviatkov,  ktoré v týchto dňoch slávime.    
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S K A U T I N G už celé storočie vychováva mládež k hodnotám

Milujú Boha,  ľudí a prírodu. Sú účastníkmi jedinečných dobrodružstiev,  zážitkov majú na tony 
a okrem typickej  béžovej košele s  mnohými znakmi a nášivkami či  farebnej šatky na krku ich 

spoznáte hlavne podľa dobrého srdca a ochoty poslúžiť  druhým. Zoznámte sa so skautmi.

Skauting je rozšírený po celom svete
 Príbeh skautingu sa začal písať už pred 
viac ako sto rokmi vďaka Angličanovi lordovi 
Baden-Powellovi, ktorý zorganizoval prvý skaut-
ský tábor pre dvadsiatich chlapcov z rôznych 
sociálnych pomerov.  Napísal  knihu Scouting 
for Boys, v ktorej predstavil ideál chlapca ako 
hodnotovo založeného človeka ,  zadef inoval 
v nej skautský zákon, sľub a navrhol organizač-
nú štruktúru skautského hnutia. Kniha sa stala 
akýmsi návodom pre život aktívnych a čestných 
mladých ľudí. Veril,  že ak každý z nich začne 
od seba a bude sa snažiť byť stále lepším, svet 
sa začne postupne meniť k lepšiemu. „Preto je 
aj  heslom skautov urobiť  aspoň jeden dobr ý 
skutok denne,“ hovorí Tomáš Mikulovský, vod-
ca skautského zboru v Poprade,  a dodáva,  že 
výchova k hodnotám a formovanie osobnosti 
prebiehajú nenápadne formou hier a objavova-
nia dobrodružstiev v prírode. Dnes funguje vo 
svete 38 miliónov skautov v 200 krajinách sveta.   

Skautom telom i dušou 
 Skauting nie je voľnočasová aktivita, ale 
životný štýl. Je v dnešnej pretechnizovanej dobe 
vôbec cool byť skautom? Čo môže byť príťažlivé 
na nocovaní v stane, po ktorom pobehuje hmyz 
rôzneho druhu a do ktorého zateká, udržiavaní 
ohňa celú noc, chodení na latrínu či umývaní sa 
v studenej vode? Čudovali by ste sa, s akým odu-
ševnením vám budú o tom rozprávať tí, ktorí to 
zažili. Kým sa definitívne rozhodneš, že sa pridáš 
k skautom, porozmýšľaj, či by si to zvládol. Máme 
pre teba ešte jednu vec, ktorú by si mal zvážiť. 
„Skaut musí byť odvážny, nesmie sa báť,“ upozor-
ňuje štrnásťročná Zuzana Vojtechová, ktorá chodí 
ku skautom od malička. Kedysi boli ľudia oveľa 
viac spätí s prírodou. Dnes sa od nej vzďaľujú 
a nevážia si jej bohatstvo. Gymnazistka Oľga Be-
lova, ktorá je líderkou družiny Svetlušiek, hovorí, 
že okrem lásky k prírode mladým ponúkajú aj 
prácu na sebe samom. „Deti majú možnosť ísť do 
vecí, na ktoré by sa inak neodhodlali, prekonať sa, 

rozvíjať sa vo všetkých smeroch a v neposlednom 
rade vybudovať silné a dlhotrvajúce priateľstvá.“ 

Pravidelne sa spoločne stretávajú
 „Najmladší skauti sa u nás volajú vĺčatá 
a včielky, starší sú skauti a roveri,“ vysvetľuje 
Tomáš, ktorému v skautských kruhoch nepove-
dia inak ako Bigi. Hoci väčšina aktivít prebieha 
v prírode, stretávajú sa vo svojej klubovni každý 
týždeň v rámci svojich skupiniek, tzv. družín. 
Cez víkendy organizujú spoločné výlety, chato-
vačky či iné podujatia. „Ťažisko práce s deťmi je 
na radcoch, ktorí pripravujú pre svoje družiny 
program. Som im za to veľmi vďačný, lebo dnes 
je vzácne byť aktívny a ochotný urobiť niečo na 
úkor svojho voľného času a zadarmo,“ prezrá-
dza Tomáš. „Byť vodcom znamená hlavne mať 
zodpovednosť za ostatných,“ pokračuje. „Nieke-
dy je tých povinností dosť, ale zábava a radosť 
na spoločných akciách vždy prevážia.“ Hoci je 
vodcom, necíti sa ako nadriadený, ale ako rov-
nocenný starší priateľ.  „Všetci skauti si medzi 
sebou tykajú. Aj keď má niekto 50 alebo 70 rokov, 
oslovujeme ho brat/sestra a pridáme skautskú 
prezývku, napríklad brat Četan,“ vysvetľuje ďa-
lej. Okrem stretiek a víkendoviek sa každoročne 
zúčastňujú aj na oblastných akciách, napr. na 
oslavách sv. Juraja,  patróna skautov, alebo na 
odovzdávaní či preberaní betlehemského svetla. 
    

Leto bez tábora si nevedia predstaviť
 Letný tábor je veľkou akciou a skauti sa 
naň tešia celý rok .  Trvá väčšinou dva týždne 
a na účastníkov čaká skutočné dobrodružstvo. 
Samozrejme, o všetko sa musia postarať sami: 
nachystať drevo, založiť oheň, navariť obed, oprať 
si veci. „Keď sa vrátime domov, vieme si vážiť 
teplú vodu, čisté veci, navarený obed,“ konšta-
tuje Tomáš a dodáva, že práve v tých tvrdších 
táborových podmienkach vznikajú skutočné 
priateľstvá ,  keď si  musia  vzájomne pomáhať 
a spoľahnúť sa jeden na druhého. Nie je to však 
len o povinnostiach, ale aj o zábave, ktorej tá-
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Družina roka 2017 -  popradské Svetlušky

bor ponúka neúrekom. Dva týždne na čerstvom 
vzduchu, večery pri táboráku pod hviezdami, 
východy slnka, to človek len tak nezažije. „Sa-
mozrejme, sú pripravené aj rôzne aktivity a hry, 
počas ktor ých mladí získajú nové vedomosti 
a  zručnosti .  Každý deň sa striedajú program 
a práca. Takto sa dosiahne dokonalé naplnenie 
času a vytvorí sa priestor,  kde sa skaut môže 
naplno rozvíjať v lone prírody,“  dopĺňa Oľga.

Družinou roka 2017 sú popradské Svetlušky 
 Možno málokto vie, že skauti majú mož-
nosť každý rok súťažiť o titul Družina roka. Ne-
zaváhali ani popradské družiny a nabrali odvahu 
postaviť sa na štartovaciu čiaru a zmerať si sily 
s ostatnými družinami na Slovensku. A oplatilo 
sa! Spomedzi päťdesiatich prihlásených družín sa 
práve Svetlušky prebojovali do finále, v ktorom  
zvíťazili. „Potrebovali sme veľa odhodlania, aby 
sme sa vôbec prihlásili, ale potom sme do toho šli 
s plným nasadením. Najprv sme súťažili v troch 
online kolách, kde sa riešia rôzne úlohy alebo 
získavajú informácie, ktoré sa obodujú. Šesť naj-
lepších družín postúpi do finále,“ oboznamuje 
nás Oľga s priebehom súťaže. A aké to bolo po 
vyhlásení výsledkov? „Ten pocit je ťažké opísať 
slovami.  Zmiešali  sa  vo mne radosť  a  hrdosť 
na svoju družinu, vďačnosť a ešte veľký víchor 
emócií, ktorý sa spojil s pocitom zodpovednosti 

a aj so silným cítením tímového ducha, ktoré sa 
v tú chvíľu zmocnilo asi každej z nás,“ spomína. 
Zároveň dodáva, že hoci Družina roka je pre-
stížna súťaž, nikdy medzi družinami nevládne 
napätie alebo nepriazeň. Naopak, atmosféra je 
vždy veľmi priateľská. Tímy to berú ako príle-
žitosť spoznať nových ľudí a niečo sa naučiť .  

Prečo teda povedať skautingu Áno
 Je dôležité, s kým trávime čas, pretože či 
si to uvedomujeme alebo nie, naši priatelia nás 
ovplyvňujú. Preto si treba vyberať také spoločen-
stvá, ktoré pre nás budú skutočným obohatením 
nielen v detstve,  ale aj  neskôr v budúcnosti . 
„Starší sú naozaj dobrým vzorom pre mladších. 
Ak zveríte dieťa skautom, dávate ho do dobrých 
rúk,“ potvrdzuje naše tvrdenie Zuzana Vojtecho-
vá. Ak máš nejaké nadanie, skauting je skvelé 
miesto, kde ho môžeš rozvíjať a podeliť sa s ním. 
Či už rád fotografuješ, športuješ, majstruješ alebo 
máš umelecké nadanie, budeš obohatením pre 
ostatných v partii. Okrem toho si zo skautingu 
odnesieš veľa bonusov pre budúcnosť. Naučíš 
sa poradiť  si  v každej situácii ,  spolupracovať 
s druhými, komunikovať, mať pevnú vôľu a pre-
konávať svoju pohodlnosť .  „Skauting je škola 
života,“ hovorí Tomáš na záver. 

Lenka Horáková
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Prvác i  bol i  s lávnostne  imatr ikulovaní

Gymnazis t i  sa  spoznáva l i  na duchovne j  obnove

 Pr í p rava  n a  sv.  o m š u ,  kt o rá  s a  u s ku -
t o č n i l a  2 .  o kt ó b ra  2 0 1 7  v  n a š e j  š ko l e ,  b o l a 
neobvyklá .  Chystali  ju nielen učitelia ,  ale  aj 
najstarší  žiaci  –  deviataci .
        Hneď v úvode nás a hlavne pr vákov milo 

privítal  nový školský kaplán Peter  Nákačka .
Pripomenul  dôležitosť  otvorenost i  nás  všet-
kých pri  pri j ímaní  nových vedomostí .  V zá-
vere svätej  omše nastala očakávaná chvíľa ,  na 
ktorú sa pr váci  veľmi tešil i .  Deviatakmi boli 

s l áv n o s t n e  p r i j a t í  d o  n a š e j  r o d i ny, 
m e d z i  ž i a k o v  c i r k e v n e j  š k o l y.  S ľ ú -
bil i ,  že  sa budú usilovne učiť  a  sna- 
žiť  sa byť čo najlepší  nielen vo vedo-
m o s t i a c h ,  a l e  a j  p o č ú va ť ,  p o m á h a ť , 
plniť  si  povinnosti ,  a  tak sa páčiť  ro-
dičom, učiteľom aj  Pánu Ježišovi.  Ako 
pamiatku na tento veľký deň dostali 
šerpu pr váka a pr váčky roku 2017,  fo-
tografiu zo zápisu a darček ,  ktor ý im 
zhotovili  deviataci .
        Prajeme prvákom, aby sa im medzi 
nami páčilo a aby ich Boh požehnával 
na ich ceste za poznaním.

 Gabriela  Mašlonková

 Pr v ý k rá t  s m e  s a  s t r e t l i  p r i  o t v o r e n í 
školského roka 2017/18.  Nesmelo sme na seba 
pozerali  a len tak možno zo strachu z niečoho 
nového sa aj  nesmelo usmievali .  Žiaci  I .A sa 
ešte len spoznávajú a všetko je u nás v škole 
pre nich nové.  No mali  sme možnosť -  ja  aj  oni 
– stráviť niekoľko spoločných dní na duchovnej 
obnove v Turiku neďaleko Ružomberka. 
 Školský  kaplán Peter  Nákačka  v ybral 
krá s n e  p ro s t re d i e  a  m a l  p re  n á s  p r i p rave n é 
zoznamovacie aktivity.  Na nudu vôbec nebol 
čas .  Žiaci  bol i  rozdelení  do š tyroch skupín . 
Každá s i  zvol i la  svoj  názov a  v ytvori la  erb. 
Taktiež dostala svojho animátora, ktorým veľmi 
pekne ďakujem, že vedeli  obetovať svoj voľný 
čas a byť s  nami.  Nikto nevystupoval sám, ale 
všetko robil  pre svoju skupinu. Večer sme mali 
v kostole spoločnú  svätú omšu, kde sme spie-
vali  a modlili  sa .  Jedným z nezabudnuteľných 
zážitkov pre mňa a teraz už aj  pre žiakov bola 
nočná hra a spoločné  večerné zdieľanie.  Vtedy 
ma skutočne zaskočili ,  lebo som si  uvedomila , 
že hoci  sú ešte príl iš  mladí ,  vyslovil i  krásne 
slová poďakovania,  ktoré ma dojali .  Viem, že 
tento čas,  ktor ý sme strávili  spolu ako jeden 
kolektív,  ich bude viesť  k tomu, že majú stáť 
jeden za druhým, navzájom si  pomáhať ,  pod-
porovať sa ,  pretože v jednote je sila . 

 Ďakujem všetkým zúčastneným a v ne-
poslednom rade patrí  veľká vďaka kaplánovi 
Nákačkovi,  ktor ý to všetko zorganizoval a vie-
dol.

Lucia Vagašová



 „ Č o k o ľ v e k  s t e  u r o b i -
l i  j e d n é m u  z  t ý c h t o  m o j i c h 
n a j m e n š í c h  b ra t o v,  m n e  s t e 
urobili .“  (Mt 25,40) Tieto slo-
vá sa čítajú v deň spomienky 
n a  s v.  M a r t i n a ,  k t o r é h o  r o k 
s l á v i m e  v  S p i š s k e j  d i e c é z e . 
J e h o  s c h o p n o s ť  v š i m n ú ť  s i 
slabších a podeliť  sa s  nimi sa 
stala príkladom pre všetkých 
ú ča s t n í kov  m e d z i n á ro d n é h o 
s o c i á l n o - n á b o ž e n s ké h o  p ro -
jektu,  tzv.  Projektwoche.
Nemecké katolícke organizá-
cie  SocioMovens a  Kommen-
d e  D o r t m u n d  b o l i  h l avným i 
sponzormi podujatia  s  boha-
t ý m  p r o g ra m o m ,  n a  k t o r o m 
sa mohlo zúčastniť  18 žiakov 
z Cirkevného gymnázia Pavla 
Uš á ka  O l iv u  v  Po p ra d e  a  1 4 
z  G y m n á z i a  s v .  A n d r e j a 
v  R u ž o m b e r k u .  V  m a l e b n e j 
pr írode Nízkych Tat ier  v  re-
kreačnom stredisku s názvom 
Š ku t ovky  s i  m l a d í  ľ u d i a  p o -
č a s  p o s l e d n é h o  s e p t e m b r o -
v é h o  t ý ž d ň a  v y t vá ra l i  p o z i -
tívny vzťah k sociálnej  práci .

Teória a prax
D o b rovo ľ n í c i  z  o b č i a n ske h o 

z d r u ž e n i a  V. I . A . C .  p r e d s t a -
vi l i  m l a dým  ko n kré t n e  d o b-
r o v o ľ n í c k e  p r o g r a m y  d o m a 
i  v  zahraničí ,  do  ktor ých by 
sa mohli  zapojiť .  Okrem toho 
chlapci  a  dievčat á  navšt ívi l i 
zariadenie občianskeho zdru-
ženia Dobr ý pastier v Klášto-
re  p o d  Zn i evo m .  S kú s e n o s t i 
z  práce s  bezdomovcami,  nar-
komanmi a vôbec sociálne od-
kázanými ľuďmi sa mali  mož-
nosť  dozvedieť  pr iamo z  úst 
zakladateľa  združenia  kňaza 
Vladimíra Masláka, prezidenta 
Potravinovej banky Slovenska, 
ako aj  prezidenta Európskych 
potravinových bánk z Paríža. 

Vlastný zážitok nadovšetko
Z á b a v n o - s ú ť a ž n ý  p r o g r a m , 
ktorí si účastníci Projektwoche 
nacvičili ,  pobavil  rómske deti 
z Cirkevnej základnej školy Ju-
raja Sklenára v Letanovciach. 
A to nie je všetko. Príklad šted-
rosti svätého Martina prejavili 
r ô z ny m i  d a r č e k m i  p r e  d e t i , 
ktoré sami vyrobili  pod vede-
ním lektorov v rámci tvorivých 
dielní  (zdobené medovníčky, 
k v e t o v é  č e l e n k y,  m a ľ o v a n é 

tašky,  hračky ušité z látok).

Dávať zo srdca
Nie  menej  dôleži tým cieľom 
programu sa  s t a la  duchovná 
f o r m á c i a .  D e ň  s a  v ž dy  z a č í -
nal spoločným mottom, ktoré 
v ych á d z a l o  z  B o ž i e h o  s l ova . 
M l a d í  ľ u d i a  s a  h o  u s i l o v a l i 
žiť  počas dňa a večer pri  tzv. 
z d i e ľ a n í  r o z p r á v a l i ,  a k o  s a 
ko m u  d a r i l o .  Na  n a če r p a n i e 
d u c h o v n ý c h  s í l  n e c h ý b a l a 
a n i  k a ž d o d e n n á  s vä t á  o m š a 
a  spoločné modlitby.  Ďalším 
dôležitým atribútom projektu 
bolo budovanie spoločenstva, 
napr. prostredníctvom bowlin-
gu ,  teambuildingových  hier 
a aktivít . 

Bodka na záver
Ku koncu podujatia pricesto-
va l i  n a  Š ku t ovky  a b s o lv e n t i 
m i n u l o r o č n ý c h  s o c i á l n y c h 
projektových týždňov. Okrem 
Slovákov prišli  aj  mladí ľudia 
z  Chor vátska ,  Maďarska ,  Ru-
munska,  Nemecka i  Uruguaja , 
ako aj  traja členovia hudobnej 
skupiny Gen Rosso z  Floren-
c i e .  Výs l e d ko m  v z á j o m n é h o 
spoznania a zdieľania zážitkov 
bolo aj povzbudenie k aktívnej 
sociálnej  č innosti  do budúc-
nosti .
 Pr o j e k t o v ý  t ý ž d e ň  s a 
končil  v piatok ráno,  kto však 
chcel,  mohol ešte zostať .  Pod 
vedením  členov skupiny Gen 
Ro s s o  s i  m l a d í  n a c vi č i l i  h u-
dobno-tanečnú šou a večer ju 
predst avi l i  vere jnost i  v  aule 
Jána Pavla I I .  v  Ružomberku. 
V s t u p n é  b o l o  d o b r o v o ľ n é 
a  v ý ť a ž o k  z  p o d u j a t i a  p u t o -
val  do  Hospicu milosrdných 
s e s t i e r  v  Tr e n č í n e .  B o l a  t o 
nádherná bodka za týždňom, 
bohatým na zážitky a rozdáva-
nie.  Sv.  Martin by mal z týchto 
mladých ľudí určite radosť .

Peter Nákačka
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 Detský spevácky zbor Ratolesti  spre-
vá d z a  svo j í m  s p evo m  svä t é  o m š e  p re  d e t i , 
ktoré bývajú v nedeľu o 11.00 hod. v Kostole 
sv. Cyrila a Metoda. Ak by chcel niekto rozšíriť 
jeho kruhy, nech sa páči! Dvere sú otvorené.

Ratolesti slúžia už 15 rokov
 Všetko to začalo niekedy v roku 2002. 
Sväté omše pre deti boli, samozrejme, vo farnos-
ti už predtým, ale stále nefungoval stabilný spe-
vácky zbor, ktorý by ich hudobne sprevádzal. 
Nakoľko bolo potrebné pritiahnuť do kostola 
najmä deti, bolo viac-menej nevyhnutné prísť 
s hudbou, ktorá by im bola blízka. Veď práve 
tá im môže pomôcť zapojiť sa do diania počas 
svätej omše a pochopiť jej jednotlivé časti. S ná-
padom vytvoriť zbor prišla Zdenka Hertelyová, 
ktorá v tom čase mala už trojročné skúsenosti 
s detským hnutím eRko. Spolu s jeho členmi 
mali za sebou už niekoľko akcií, napr. každoroč-
né jasličkové pobožnosti, koledovanie v rámci 
Dobrej noviny či rôzne výlety. O spevuchtivé 
d e t i  t e d a  n e b o l a  n ú d z a .  Z a ča l i  p r i ch á d z a ť 
pr ví  dobrovoľníci  a  zbor naberal  na kvalite 
i kvantite. Ľudia, ktorí stáli pri jeho zrode, sú 
dnes už dospelí. Zbor má nových členov a je 
potešujúce vidieť, že štafeta sa odovzdáva ďalej. 

Spev je služba milá Bohu
 „ Mysl í m  s i ,  ž e  s p i eva n i e  n a  svä tých 
omšiach pomáha deťom, aby boli  pozornej-
šie. Nerobia to preto, aby ich ľudia videli, ale 
chcú obohatiť liturgiu, niečím do nej prispieť. 
Zároveň sa učia slúžiť ,  byť viac pri Ježišovi,“ 
prezradila pre časopis Brána Zdenka Hertelyo-
vá, ktorá zboru šéfuje dodnes. Spev je cestou 
k Bohu, jednou z možností, ako ho osláviť. Veď 
nie nadarmo sa hovorí, že kto spieva, dvakrát 
sa modlí. Poliaci však k tomu s úsmevom dodá-
vajú, že kto spieva falošne, modlí sa štyrikrát. 
 Oslovil i  sme aj  gitaristu Petra Vojte-
cha, ktorý hráva v zbore už piaty rok. Nakoľko  
hudba je jeho vášňou, už predtým hrával dlhé 
roky v Tatranskej Lomnici.  Je akousi oporou 
zboru. Na základe skúseností hovorí,  že keď 
porovná súčasný počet detí v zbore s minulos-
ťou, je ich určite menej. Príčinu vidí v celko-
vom zapájaní sa do spevu aj dospelých, ktorí 
dnes v kostoloch počas spevu často neotvoria 
ústa. „Deti jednoducho opakujú po dospelých. 
Záleží od nás, aký príklad im dáme,“ hovorí.

Slúžiť znamená zúročiť talent
 Spievať či hrať na svätej omši zname-
ná v prvom rade obetu a zodpovednosť. Kým 

bežní ľudia vychádzajú z tepla svojich bytov, 
keď počujú biť  zvony,  hudobníci  musia byť 
v  pohotovosti  oveľa  skôr.  Veď treba vybrať 
piesne, nacvičiť ich, naladiť nástroje, rozložiť 
a zapojiť aparatúru... A čo také sviatky? Hudob-
ník nemá voľno ani vtedy. Veď práve počas nich 
treba spievať ešte viac. Vianoce či Veľká noc, 
hudobník neodpočíva, ale slúži Bohu i ľuďom. 
„V mojom prípade je to spojenie príjemného 
s  užitočným . Hudbu mám rád.  Vnímam , že 
nebeský Otec mi dal práve na toto talent. Sna-
žím sa ho využiť, nie zahodiť,“ vysvetľuje Peter 
Vojtech. Ako otec šiestich detí to vidí aj ako 
príležitosť pritiahnuť ich do kostola. „Dievča-
tá sa zapájajú do spevu, chlapci mi s radosťou 
„kibicujú“ do techniky. Verím, že všetko, čo sa 
naučia, sa im raz v živote zíde,“ dodáva na záver. 

Víziou je tráviť spolu viac času
 Deti sú ľahko formovateľné a ovplyv-
niteľné,  preto je  potrebné podchytiť  ich od 
malička a ponúknuť im viac, než ponúka ulica. 
Zdenka Hertelyová absolvovala v roku 2000 
základný kurz pre vedúcich spoločenstiev eRka 
a odvtedy sa rozbehli stretká pre deti .  Dnes 
však táto činnosť trošku ustala, pretože sa vo 
veľkom rozbehli katechézy pre deti,  ktoré sa 
pripravujú na prvé sväté prijímanie. „Detí je 
veľa, animátorov málo,“ hovorí Zdenka, ktorá 
v tíme s radosťou uvíta ochotných dobrovoľ-
níkov, ktorí by chceli v tejto službe pomôcť. 
„S deťmi zo zboru však pravidelne pripravujeme 
jasličkovú pobožnosť, chodíme koledovať, or-
ganizujeme letný tábor, v Pôste sa modlievame 
krížové cesty.“ Zdenka verí, že keď bude viac 
animátorov, bude aj viac aktivít pre deti. A ako 
vníma budúcnosť zboru Peter Vojtech? „Vízia 
každého zboru závisí od jeho členov. Ak nie 
sú, zbor nemôže fungovať. Určite sa nechystám 
hodiť f lintu do žita,“ prezrádza. V tomto roku 
by chceli opäť pokračovať v spevoch počas det-
ských svätých omši a možno aj v prvé piatky. 

Lenka Horáková

S p i e v a n i e  p o m á h a  d e ť o m  p r í s ť  b l i ž š i e  k  Je ž i š o v i
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M AT K A  T E R E Z A  ( 1 9 1 0 - 1 9 9 7 )

O S E M S M E R O V K A

 Pán Boh nás volá k svätosti .  V Božom slove čítame: „Buďte svätí ,  lebo ja ,  Pán,  váš Boh, 
som svätý.“
Ako sa stať  svätým? Nie je to ťažké? Aj áno,  aj  nie.  Na detských stránkach,  milé deti ,  budeme 
spoločne spoznávať svätých.  Ich životy nech nás inšpirujú k tomu, aby sme sa aj  my túžili  stať 
svätými a podľa toho aj  žili . 
 Dnes si  predstavíme Matku Terezu. Narodila sa v roku 1910 a mnohí z nás ju poznajú ako 
tú,  ktorá celý život obetovala pomoci najchudobnejším z Kalkaty ( India) .

 Matka Tereza mala veľké a dobré srdce. Bola 
ochotná zrieknuť sa svojho pohodlia, aby mohla po-
máhať tým, ktorí sú slabí a biedni. Svojimi skutkami 
ukazovala ľuďom, aký je Boh dobr ý a ako ich má 
rád.  Matka Tereza učí vidieť viac to,  čo potrebujú 
ľudia okolo nás,  než to,  čo potrebujeme a chceme 
my. Nemusíme robiť  veľké veci .
 Matka Tereza raz o sebe povedala: „Som ma-
lou ceruzkou v Božích rukách.“ Chcela tým povedať, 
že je pripravená urobiť  všetko,  čo od nej  bude Pán 
Boh potrebovať .  Aj my používame ceruzky, keď ich 
potrebujeme, píšeme nimi svoje myšlienky alebo 
kreslíme obrázky.  Náš život patrí  Bohu. A Pán Je-
žiš  bude mať z  nás radosť ,  keď budeme robiť  to, 
čo od nás žiada.  Vymaľuj si  obrázok Matky Terezy 
a porozmýšľaj  nad tým, či  by si  sa aj  ty chcel stať 
takou ceruzkou v Božích rukách.  Čo od teba Pán 
Ježiš žiada? Si  ochotný ho poslúchať?

 Matka Tereza vynikala mnohými čnos-
ťami,  ktor ými sa páčila Pánu Bohu a pre nás 
je veľkým príkladom. Tu sú uvedené niektoré 
z nich:

DOBROTA, ODVAHA, SKROMNOSŤ, VIERA, 
VERNOSŤ, POKORA, DÔVERA, LÁSKA, MIER-
NOSŤ, POKOJ,  RADOSŤ, NÁDEJ

Ak ich nájdeš ukryté v osemsmerovke a vy-
škr t á š  i ch ,  d o zvi e š  s a ,  čo  n á m  ča s t o  b rá n i 
v tom, aby sme aj my druhým ochotne pomáhali 
a robili  dobré skutky.  Porozmýšľaj  o tom.

Pripravila:  Zdenka Hertelyová



M AT R I K A  P O K R S T E N ÝC H

21.5. Adrián Dávid Lazar, Lucas Spišák, Matúš  
 Rusnák, Nikolas Timuľák, Peter Čarno-  
 gurský, Šimon Jasenčák, Ivana Bianka La- 
 zar, Sofia Spišák, Tobias Spišák, Stanislava  
 Hudecová
26.5.  Alexander Lovay, Kevin Gažik, Alexej Gri- 
 valský, Michal Dudjak, Tobias Petro, Sára  
 Hadidomová, Helena Majorošová
28.5. Janka Mudráková
3.6. Jozef  Tropp, Alica Kúrňavová, Daniel Ďuriš,  
 Peter Nemeth, Diana Kováčová, Klaudia  
 Schlosmannová, Juraj Adamkovič, Michal  
 Šebest
4.6. Viktor Švihálek, Diana Mrukvia, Olivia Má- 
 ria Adler, Ela Báthory
11.6. Daniel Kuruc, Jakub Karkaš, Martin Pari- 
 žek, Ema Kopčáková, Viktória Faťunová
17.6. Kimberley Urbanová
18.6. Sarah Kokyová, Jaroslav Bilík
24.6. František Frištyk
25.6. Diana Andrášová, Viktória Rodná
1.7. Eliška Gabčová, Alica Bednarčíková
2.7. Samuel Šimko, Timea Hajdíková, Martin  
 Weinper, VivienTruchanová
8.7. Tabita Gulaiová
9.7. Maroš Keselica, Nela Hybenová, Nina Balá- 
 žová, Lucas Compel
15.7. Simona Rodáková

16.7. Michal Cimbalista, Dávid Michna, Jasmína  
 Kleinová, Filip Kromka, Samuel Marko,   
 Mia Grivalská, Jaroslav Vnenčák, Viktória  
 Cvanigová, Karin Lukáčová
23.7. Sofia Lacková, Andrea Lipnická, Lenka   
 Špeldová, Sara Falisová, Martin Michlík
24.7. Šimon Semančík
29.7. Daniel Cerva, Marián Stanko
30.7. Matej Pjecha, Maša Rusnačiková, Šimon  
 Yang, Karolína Jakubcová, Maroš Mikulov- 
 ský, Matej Kašický
5.8. Denis Husanica
6.8. Christian Marek Jačisko, Andrej Janaček,  
 Dorian Drugač, Katarína Gulová, Patrik   
 Kollár, Nina Budinská, Sofia Lehocká,
 Marián Januščák, Timotej Pavela, Timea  
 Blašková
12.8. Marko Dvorožňák
13.8. Dávid Štrbka, Dávid Šajbidor, Damián Re- 
 piščák
19.8. Ester Kotlárová, Pavol Kopčák, Sebastián  
 Polkabla
20.8. Diana Zapletalová, Dávid Zamiška, Anna  
 Hriňáková, Tobias Šoltýs, Damián Šulík,  
 Izák Alexander Sims-Wilson, Matej Šutko
26.8. Timea Vikárová
27.8. Michal Ilenčík, Damián Bočkay, Matej Sed- 
 mák, Any Guteková
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M AT R I K A  S O B Á Š E N ÝC H

15.5. Ján Zajac
16.5. Mária Kiferová
17.5. Helena Ostrohová
22.5. Hedviga Krojerová
23.5. Jozef  Janigloš
24.5. Vladimír Skokan
31.5. Alojz Berčo
24.5. Michaela Petrenková
5.6. Zuzana Nagyová
6.6. Erika Zagorová
7.6. Justína Lopušeková
13.6. Zlatica Miškovičová
28.6. Václav Budzák
29.6. Marta Moskálová
30.6. Irena Čekovská
3.7. Eva Feješová
7.7. Ema Behuliaková

12.7. Ružena Kloceková, 
Margita Balážová
21.7. Emília Koltášová
21.7. Jozef  Kuczo
28.7. Ružena Haberman-
nová
2.8. Ján Jaskievicz
7.8. Peter Budinský
10.8. Ján Jasenčák
10.8. Štefánia Olejová
14.8. Ondrej Svitana
18.8. Anna Gavalierová
17.8. Pavol Petruľa
21.8. Marián Šleboda
25.8. Ladislav Nezval
28.8. Jozef  Šimonovič
31.8. Katarína Ferenčíková

20.5. Michal Eštvan a Jana Hlinková
 Mikuláš Nemčík a Miroslava Sámešová
26.5. Lukáš Krejza a Patrícia Nemcová
3.6. Milan Blažovský a Jana Berková
10.6. Róbert Ujčík a Dominika Račeková
17.6. Štefan Birka a Andrea Ilavská
17.6. Ján Bajaj a Jana Tkáčová
 Dávid Urban a Šarlota Gažiová
 Matúš Galia a Zuzana Tulajdonová
24.6. Martin Barilla a Anna Kubičárová
30.6. Jozef  Pál a Diana Kozáčiková
1.7. Branislav Gabčo a Natália Štedrá
 Michal Holienčin a Sandra Šoltísová
7.7. Dominik Jakubčák a Eva Valasová
8.7. Rudolf  Sabo a Michaela Handzušová
 Erik Malatin a Dominika Rothová
15.7. Tomáš Polman a Ľubica Štiavnická
22.7. Pavol Bizub a Magdaléna Brotvanová
 Tomáš Krajňák a Zuzana Uhlárová
 Daniel Brejčák a Michaela Gajanová
 Dávid Hrušovský a Natália Ballayová
28.7. Marek Suchý a Zuzana Spišiaková
19.7. Miroslav Cerva a Dana Hlavatá
29.7. Peter Ližbetin a Lucia Troppová
5.8. Ľubomír Junek a Ivana Štedrá
 Marcel Suchý a Martina Hašková
12.8. František Dvorožňák a Erika Chlebová
 Martin Matis a Jana Repiščáková
18.8. František Kováčik a Lenka Bendíková
 Peter Domonkoš a Júlia Borženská
19.8. Peter Polkabla a Miroslava Krišandová
 Miroslav Kotlár a Lucia Ščuková
 Pavol Kopčák a Beáta Seligová
26.8. Jaroslav Furman a Ľudmila Kenezová
 Tomáš Bikár a Lucia Gregová
 Rastislav Malec a Katarína Brinčková
 Martin Slavkovský a Jela Repaská
 Vladimír Axamský a Jana Dudová




